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A SÁTÁN JELLEME 
Fábián Attila élőben elhangzott tanításának nyers szövege 

Budapest, 2022. 07. 17. 
 
Az elmúlt hetekben több üzenetet hallottál tőlem a jellemépítéssel kapcsolatban. Pár pozi-

tív jellembeli tulajdonságot megvizsgáltunk, egy-két negatívat is talán. Milyen az, amikor az 
ember tudja, hogy ki ő Krisztusban? Milyen az, amikor hűséges valaki? Milyen az, amikor 
irigykedik, féltékeny, vagy önsajnálatban van, ezeket boncolgattuk. Ha szeretnéd ezeket újra 
meghallgatni ezeket a tanításokat, az interneten elérhetőek.  

Amikor a pozitív jellembeli tulajdonságokról beszélünk egy keresztény ember életében, 
akkor zavarban vagyunk azzal kapcsolatban, hogy melyik a legfontosabb. Melyik a legelőrébb 
való: az alázat, a hűség, vagy a kitartás, más néven az állhatatosság? Melyik a legfontosabb? 
Melyik az, amelyiket a legelső helyre kellene helyeznünk? Nehéz ezt így meghatározni. Az 
életnek az adott helyzete dönti el azt, hogy éppen abban a helyzetben, amiben benne vagy, 
hogyan kell, illetve mit kell magadból előhozni, hogyan kell, hogy viselkedjél.  

A negatív tulajdonságokkal azonban már más a helyzet. A negatív jellembeli tulajdonságok 
közül egy valami kimagaslik. Mindenek fölé nő negatív irányban. Ez pedig a hazugság. A 
hazug ember gyakorlatilag egyenlővé teszi magát azzal az ellenséggel, akiről Jézus azt 
mondta, hogy embergyilkos volt kezdettől fogva. És ő a hazugságnak a szerzője, a 
hazugságnak az atyja.  

Úgyhogy a hazugságról szeretnék ma beszélni, és azt a címet adtam a mai tanításnak, 
hogy: A sátán jelleme. Mert az elsődleges, legfontosabb jellemvonása, azon túl, hogy büszke 
és kevély, a hazugság, mert Jézus beszél erről szó szerint, hogy ő hazug. Ma meg fogjuk 
vizsgálni azt, hogy mi tartozik a hazugság fogalma alá, mert sok keresztény nincs is nagyon 
tisztában azzal, hogy ez gyakorlatilag nagyon-nagyon széles spektrumot lefed. Hogy valaki 
miben, hogyan csúsztat, ferdít, féligazság, részigazság, mi az igazság, mi a hazugság? Mi az, 
ami belefér, mi az, ami nem fér bele? Úgyhogy ezt egy picit boncolgatni fogjuk ma, és azt 
hiszem, hogy mindannyian magunkra fogunk ismerni. Ámen! Halleluja! Erre számítottam 
körülbelül, igen. Általában, amikor hasonló témát feszegetünk, akkor a döbbent csend a 
leggyakoribb reakció.  

Kérlek benneteket, lapozzatok a Római levél 12. fejezetére, és szeretném olvasni itt a 9-es 
verset. A Római levél 12. fejezetéről el lehet mondani azt, hogy Pál apostol itt a római 
gyülekezetnek nagyon sok kézzelfogható, gyakorlati tanácsot ad, hogy hogyan éljenek, 
hogyan viselkedjenek. Tehát, amikor a kegyelem apostola, aki azt mondja, hogy Isten 
kegyelme végtelen az életünk felett, megmondja azt, hogy mit csináljunk, hogyan éljünk, 
akkor el kell gondolkozni azon, hogy a kegyelem nem azt jelenti, hogy úgy élek, ahogy 
akarok? Mert sok ember félreértette a kegyelmet, nem értette meg azt, hogy a kegyelem nem 
arra való, hogy visszaéljünk vele, hanem arra szabadít fel bennünket, hogy tisztességesen 
éljünk ezen a világon. Isten Igéjéhez és az Ő jelleméhez hozzáigazodva vagyunk erre 
felszabadítva. Nem arra vagyunk felszabadítva, hogy szabadosan, káromkodva, 
paráználkodva, bűnökben éljünk, hanem arra vagyunk szabadok most már, hogy a testet 
megfeszítve, Istennek éljünk, mert az Ő életében van elrejtve a mi életünk, és azt az életet, 
amit mi élünk, azt mi már Őbenne éljük. Ez egy munka. Milyen munka? Pásztor, miről 
beszélsz? Nem vagyunk a törvény alatt, nem kell cselekednünk semmit sem! Valóban? Akkor 
lehet, hogy félreértettél valamit! Az üdvösségedért nem kell cselekedned, az újjászületésedért 
nem kell cselekedned, csak a hitedet ki kell mondanod! Azért, hogy az életed jó irányba 
menjen előre, a hited cselekedeteit meg kell cselekedned! És amikor hiszel Isten Igéjének, 
hiszed azt, hogy Isten Igéje igazság, akkor el kell kötelezned és el kell tökélned a szívedet 
arra, hogy aláveted magad az Igének. Amikor az Ige azt mondja, hogy ezt tedd, vagy ezt ne 
tedd, akkor fontold meg, és értsd meg, hogy miért mondja!  
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Ugye szokták mondani azt, hogy az Igében azok a dolgok, amelyek korlátot szabnak elénk, 
azok minket nem úgy korlátoznak le, hogy ne tudjunk teljességet élni, hanem azok 
védővonalak. Mert ha azt túlléped, akkor kilépsz arra a területre, ami a sátán és a hústest a 
területe, és a védelemből kilépve kiteszed magad az ellenség tüzes nyilainak, és nem fog 
működni az, ami működik akkor, amikor bent vagy a védelem alatt. Tehát vannak 
határvonalak. Mint ahogy én nem megyek át bármikor, hívatlanul a szomszédba, mert ahogy 
van egy határ, a telekhatár, van egy fizikai és van egy erkölcsi és morális határ is. És nem 
megyek át a szomszédba leszüretelni az ő baracktermését, mert nekem az annyira tetszik. 
Ugyanúgy vannak az élet minden területén határok, amiket nem lépek át. Azért, mert az Ige 
azt mondja. Pont. 

Róma 12,9. 
9. A szeretet képmutatás nélkül való legyen. Iszonyodjatok a gonosztól, ragaszkodja-

tok a jóhoz. 
„A szeretet képmutatás nélkül való legyen.” Erről az egy tagmondatról lehetne egy 

tanítássorozatot is tanítani. Hogy mit jelent a szeretet, és mit jelent, hogy ez képmutatás 
nélküli legyen. De itt folytatja, és a következő részre szeretném kihegyezni a mai alkalmat. 
Azt mondja itt az Ige: „Iszonyodjatok a gonosztól, ragaszkodjatok a jóhoz.” Az iszonyodni 
szó itt azt jelenti, hogy utálni, undorodni, irtózni valamitől, gyűlölni valamit. Tehát Pál apostol 
a Szellem ihletésére, amikor tanácsot ad a római gyülekezetnek, azt mondja – döbbenetes –, 
hogy undorodjál, irtózzál, iszonyodjál a gonosztól! Hallottad ezt már így? A gonoszra pedig 
azt mondja, az eredeti görög szó úgy adja ezt vissza, hogy: rossz, rosszindulatú, kegyetlen, 
romlott, erkölcstelen. Tehát ezektől a dolgoktól iszonyodni kellene! Iszonyodni kellene a 
hazugságtól, attól, hogy hazug szót mondjál ki a szádon, hogy olyan szót mondjál ki, ami 
ferdít. Hogy olyat mondjál, úgy fogalmazd meg a dolgaidat, hogy csak egy részigazságot 
mondj, nem pedig a teljes igazságot.  

Meglepő, de nagyon sokan nincsenek tisztában azzal, hogy mi is a hazugság. Amikor arról 
beszélünk, hogy igazságot szólunk, és Jézus az igazság, akkor ott nincs féligazság. Nincsen 
részigazság. Nincsen mellébeszélés, nincsen szépítgetés, nincsen részben igazság vagy 
hazugság. Igazság van, és ami alatta van, az mind hazugság. Ez nagyon-nagyon komoly 
dolog! Sokkal több minden bele tartozik a hazugság kategóriájába, mintsem gondolnánk. 
Hadd hozzak egy-két szemléletes példát, amit azt hiszem, hogy könnyedén meg lehet érteni. 
Hazugság az, ha valakiben rossz benyomást keltesz másokról. Elmondom még egyszer. 
Hazugság az, ha valakiben rossz benyomást keltesz.  

Hozok egy egyszerű példát! Bekopogok egy szobába, bemegyek, de ott éppen egy zártkörű 
megbeszélés van. Egy beszélgetés, egy olyan dolog, ami nem érint engem, és nem is tartozik 
rám, és a bent lévők engem tisztelettel megkérnek, hogy fáradjak ki addig, amíg ők 
megbeszélik a rájuk tartozó dolgot, és azt mondom, természetesen! Amikor kijövök, és az 
ajtót becsukva, azt mondom a szobában lévők előtt, hogy kizavartak innen engem! Ugye? 
Elkezdtél mosolyogni és nevetni. Ugye? Úgy gondoljuk, semmi jelentősége nincsen ennek, és 
akkor viccet csinálunk a dologból. Mit tettem? Egy rossz benyomást keltettem azokról, akik 
bent vannak. Pedig ők jogosan, tisztességgel, becsülettel, kedvesen megkértek, hogy menjek 
ki, mert nem rám tartozik az, ami ott elhangzik. Kijövök, és ezt nem ugyanígy adom tovább, 
hanem ferdítek. Igaz az, hogy ki kellett jönnöm? Igaz az, hogy ki kellett jönnöm. De ha 
máshogy adom elő, a tényt máshogy közlöm, hazug emberré válok. Engem kizavartak onnan! 
Hazug emberré válok ilyenkor. És aki ezt hallja tőlem, mit gondol a bent lévőkről? Micsoda 
faragatlan alakok! Kizavarják az embert. Pedig én csak be akartam menni, mert ott dolgom 
lett volna, és erre kizavarnak! Attila, téged? Milyenek! Bemegyek és rájuk töröm az ajtót, mit 
képzelnek ezek? Ugye? Ez a dolog kiválthat akár egy ilyet is. Ezért nagyon fontos, hogy 
mindig mindkét oldal álláspontját hallgasd meg! Mert ha valaki azt mondja, hogy engem 
kizavartak, de ez nem igazság és egyszer kiderül, akkor mi lesz a véleményed arról az 
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emberről, aki ebből egy poént csinált? Érted, ugye? Ez egy példája annak, hogy ami az 
igazságnál kevesebb, az hazugság. Ami nem a teljes igazság, csak egy picivel alatta van, 
bármennyire is, ha 98%-ban tényszerű és igaz, de van benne egy pici hamis, az már hazugság. 

Mondok valamit. Csak az Ige igaz szó a szánkban! Csak az Ige az, ami igaz szó a 
szánkban. Természetesen, amikor az Igével összhangban beszélünk, az igazság, nehogy valaki 
ezt félreértse! Akkor, amikor többnek adod el magad, mint aki vagy valójában, amikor 
többnek mutatod magad, mint ami vagy, az hazugság. Nem csupán büszkeség! Amikor vered 
a mellkasodat, vagy „menőzöl” a kölcsönkért jó autóval azt a látszatot keltve, hogy te milyen 
gazdag vagy. Mit csinálsz? Hazudsz. A jó benyomást kelted a másikban, a jó benyomást, a 
megítélésedet a másikban elferdíted. Egy hamis képet mutatsz magadról. Összefüggnek itt 
ezek: a képmutatás, a kevélység, de igazából a gyökere miből fakad? A hazugságból! 

Ugyanezt az emberek megcsinálják negatív irányban is, és szegényebbnek mutatják 
magukat időnként, mint amilyenek valójában, hogy szimpátiát, sajnálatot, együttérzést 
váltsanak ki a másikból. Mi ez? Hazugság. Hazugság! Gyakorlatilag minden, ami nem a teljes 
igazság, az hazugságnak számít. Életmódunkká kell, hogy váljon az, hogy minden helyzetben 
az igazat mondjuk, hogy minden élethelyzetünkben tudatosan odafigyelve arra, hogy a 
berögzött, már gyerekkorunkból hozott mintákat lerombolva átváltozzunk, s a jellemünkből 
előjöjjön az, hogy mindig, minden körülmények között az igazat mondjuk, akkor is, ha ez 
miatt kárt vallunk, vagy megütjük a bokánkat, vagy bajba kerülünk. Érted ezt? Nem mindenki 
érti. Tudom jól, hogy nem mindenki érti, mert egy pici kis ferdítés, egy kis csavarás, egy 
picikét másképpen, hát azért mégis csak magamra is kell gondolnom, egy kis csalás itt, egy 
kis sikkasztás ott, nem tudja meg senki, igazából nincsen következménye, mit számít ez? 
Megmondom neked, az alkalom végére meg fogod látni, hogy mit számít ez! Azt, hogy saját 
magadat lekorlátozod.  

Gondolj bele, hogy Isten hogyan viselkedik velünk? Ő, amit ígér, amit Ő mond nekünk, 
van abban becstelenség? Van abban tiszteletlenség? Van olyan, hogy elhúz előttünk egy 
mézesmadzagot és mégsem úgy van, ahogyan azt mondja, vagy van-e olyan az Igében, hogy 
Ő ferdít? Hogy nem a valóságot, nem a 100%-os igazságot mondja el nekünk? Van-e bárhol 
az Igében arra példa, hogy Jézus valamit kicsavart volna a saját érdekében, vagy a csoportja, a 
tanítványai vagy a gyülekezete érdekében? Sehol! Azt írja az Ige a János első levélben, azt 
hiszem, hogy Istenben nincsen sötétség. Még árnyék sincs, az árnyéknak a pici része sincs, és 
el tudod azt képzelni? Minden fénynek, kint a napon, itt a természetes, meg a mesterséges 
fénynek is, mindennek van árnyéka. A mennyben Isten maga a világosságot adó, és nincs 
árnyék, nincs Benne sötétség semmi. A fizikai aggyal ez megfoghatatlan. Ő ilyen. S az a 
helyzet, hogy amikor újjászületsz és elfogadod Jézust, akkor ez a tökéletesség, ez az 
igazmondás, ez a becsületesség, ez a tisztesség ott van már benned, csak ugye a lelked, a 
gondolkozásmódod, az érzelmeid, az akaratod egy picit világias. Péter apostol beszél erről az 
első levelében az 1,7. verstől – nem tudom pontosan –, hogy a hitünk célját el kell, hogy 
érjük. 

A hitünk céljának elérése nagyon érdekes! Nemrég fedeztem ezt így fel. Az nem a 
gyógyulás, nem az, hogy gazdagok legyünk, hanem hogy elnyerjük a lelkünk üdvösségét. A 
hited célja az kellene, hogy legyen, hogy a lelkedben minél inkább megváltozzál, hogy a 
jellemedben kiformálódjon a Krisztus! Ez kellene, hogy a hited legfőbb célja legyen! Nem a 
pénz! Nem a házastárs! Nem a gyerek, meg az új autó, meg az akármi! Hanem a belső 
dolgaid, a lelked, az érzelmeid, a gondolkodásmódodnak kell odaszegezned a hitedet, hogy 
hiszed azt, hogy te képes vagy a lelkivilágodban is változni. Hogy ne lennél képes? Hiszen 
Isten azt mondta, hogy te erre képes vagy! Ez kellene, hogy legyen az elsődleges cél. 

Azt mondja az Efézusi levél 4. fejezet 28. versében Pál apostol, hogy aki hazudott, az 
többé ne hazudjon, hanem dolgozzon, a két kezével dolgozzon. Miért? „Hogy legyen mit 
adnia a szűkölködőnek.”  
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Egész más mentalitás ez, mint amit a világból hoztunk magunkkal: azért dolgozzunk, hogy 
minél jobban megtömjük a zsebünket, mind, meg a számlát meg a házat meg az autót. Hidd el 
nekem, amikor Isten szellemi törvényei szerint éled az életedet, Isten maga garantálja neked 
azt, hogy lesz elég bőven, csak a motivációd mi legyen? Az, hogy adjál, vagy az, hogy kapjál? 
Sokkal jobb abban a pozícióban lenni, hogy adni tudsz, hidd el! A Zsoltárokhoz odalapozunk, 
a 89. fejezetben, ahol Isten és Dávid vonatkozásában van egy pár igevers itt leírva, ezt olvassuk: 

Zsoltárok 89,33–35. 
33. De az én kegyelmemet nem vonom meg tőle, és az én hűséges voltomban nem 

hazudok. 
34. Nem töröm meg az én szövetségemet, és ami kijött az én számból, el nem változtatom. 
35. Megesküdtem egyszer az én szentségemre: vajon megcsalhatnám-é Dávidot? 
Ez egy nagyon rövid kis összefoglalója annak, hogy Isten hogyan gondolkozik Önmagáról, 

és hogy milyen az Ő jelleme és hogy milyen Ő valójában? Amit Ő kimondott, az úgy van és 
pont. Ámen. Amit te kimondasz, az úgy van? Úgy legyen! A te igened legyen igen, a te nemed 
legyen nem. Oké? Ámen. Az előző igeverset felolvasom. 

Róma 12,9. Bővített fordítás 
9. Legyen szereteted őszinte, igazi dolog. Gyűlöljétek a gonoszt! Utáljatok minden 

istentelenséget, forduljatok meg rémülettel a gonoszságtól, de ragaszkodjatok a jóhoz. 
Bővített fordítás szerint is, ahol a Róma 12,9-ben ez áll: 
 Ragaszkodjatok a jóhoz! Milyen az, amikor valaki ragaszkodik valamihez? Ennek a 

szónak a szótöve a ragad ige. Láttál már légypapírt, láttál már egércsapdát, láttál már 
molylepke csapdát, ragadós, ugye? Az azért van, hogy foglyul ejtse a rágcsálót, a lepkéket stb. 
Isten Igéje is ejtsen téged foglyul, ragaszkodj hozzá! Ott az egy kényszer az állatnak, neked ez 
pedig egy szabadon választható dolog, hogy hozzáragasztod-e magad Isten Igéjéhez, az Ő 
beszédéhez? Amikor azt olvastuk itt a Zsoltárokban, hogy „de az én kegyelmemet nem vonom 
meg tőle és az én hűséges voltomban nem hazudok. Nem töröm meg az én szövetségemet, és 
ami kijött az én számból el nem változtatom. Megesküdtem egyszer az én szentségemre: 
vajon megcsalhatnám-é Dávidot?” Akkor miről beszél itt Isten, saját magáról? Arról, hogy Ő 
nem ferdít. Ő nem fog túlozni, Ő nem fog mismásolni, nem fog valótlant állítani és valótlant 
mondani senkiről és semmiről.  

Jézus soha senkivel nem volt tisztességtelen. Jézus soha senkinek nem mondott 
hazugságot, soha nem mondott senkinek féligazságot. Jézus soha nem túlzott el semmit sem. 
Amikor eltúlzol valamit, amikor többet mondasz valamiről, mint ami, többnek állítod be, 
általában saját érdekből. Tehát, ha eltúlzod a dolgokat, az hazugság! Tudod, mit mond Jézus 
saját magáról? „Én vagyok az út, az igazság és az élet”. Azt mondja Jézus magáról, hogy „én 
vagyok az igazság”, „Én vagyok az igazság”, „Én vagyok az igazság”. Úgy is mondhatnánk, 
ez az igazság szó a görögben azt jelenti, a János evangélium 14,6-ban erről beszél Jézus, hogy 
a tényekkel megegyező igazság, maga a valóság, mint a hazugság ellentéte. Tehát Jézus azt 
mondja magáról, hogy „Én vagyok a hazugság ellentétje, én vagyok a tényekkel megegyező 
igazság”, és azt is jelenti, hogy igazmondás, őszinteség. Jézus azt mondta magáról, hogy én 
vagyok az igazmondás, hogy én vagyok az őszinteség, és olvasom tovább, talán látod 
kivetítve ezt a görög szót. Én vagyok a hitelesség, megbízhatóság, egyenesség, becsületesség 
Én vagyok a hitelesség, én vagyok a megbízhatóság, én vagyok az egyenesség, én vagyok a 
becsületesség, mondja Jézus magáról, ugye? Ha te Őbenne vagy, akkor te milyen vagy? És 
most kivetítjük a gonosz, vagy a hazug kifejezést. Van ennek egy héber és egy görög 
megfelelője is. Most vetítsük ki a héber megfelelőjét: csalás, megtévesztés, félrevezetés. Ez 
vagy te? Vagy a becsületesség és a tisztesség vagy te? Mivel teszed egyenlővé magadat? Azt 
mondja az Ige, hogy ami legyőz téged, az uralkodik feletted. Minek nyitod meg magad?  

A hazugság becsapás, álnokság, kétszínűség, gazság, valótlanság, hamisság, hamis 
utánzati, gagyi volta, hiábavaló, hasztalan. Látod ezt? Ez a hazugságnak a megnyilvánulási 
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formája, a gazság, és nagyon sokszor azt gondoljuk, hogy de igazából nem ártunk vele 
senkinek. Igazából ez csak egy jelentéktelen dolog, ez csak egy ilyen játék! Viccet csinálunk a 
dologból és ez annyira nem számít, mondhatod te, de Istennek nem ez a véleménye róla! Meg 
fogjuk nézni az Igét, hogy Isten hogyan gondol ezekre a dolgokra, és hogy ez az Ő számára 
mennyire, de mennyire utálatos.  

Megnézzük a hazug szót görög jelentését is: hazugság, hamisság, valótlanság, kitalálás, 
csalás, becsapás. Csalás, becsapás. Csaltál-e már? Iskolában puskáztál-e már? Jelentem, én i-
gen! Óvodás, kisiskolás, nagy iskolás, tinédzser korodban hazudtál-e már? Anyunak, apunak, 
hol voltál, mit csináltál? Ugye? És azt gondoljuk, hogy hát, felnőttünk így is tisztességesen, 
tisztességes emberré váltunk, igaz, hogy anyám, apám gyomorgörcsben volt éjszakákon át, 
hogy hol jártam? De ez van, tinédzser vagyok! Mondok neked valamit: te, mint szülő, a gyer-
mekeddel kapcsolatban ezt nagyon-nagyon komolyan kell, hogy vedd, és nem szabad megen-
gednek magadnak, hogy ebből egy jelentéktelen viccet csinálj! Mert mikor arra ébredsz éjsza-
ka, hogy a konyhában valaki motoszkál, lemész, és a négyéves kisfiad vagy kislányod éppen 
becsukja a hűtőt és csupa „túrórudis” a szája, és megkérdezed, hogy mit csinál? Ő azt mondja, 
hogy „én nem csináltam semmit, nem én ettem meg a csokinak a sarkát”, akkor mit kezdesz 
vele? Természetesen nem veszed elő a pálcát, meg a szíjat, és nem agyabugyálod el, hanem 
keresztényként leülsz vele és elmondod neki: Figyelj! Már lebuktál. Sokkal jobb az, ha azt 
mondod ilyenkor, hogy én voltam és vállalom. Lehet, hogy nem szabadott volna, lehet, hogy 
el voltam tiltva attól a csokitól, vagy attól a laptoptól, vagy telefontól, vagy tévénézéstől, vagy 
bármitől, de vállalom, hogy én voltam. Ez igaz szó és ezt már a legkisebb korban el kell kez-
deni tanítani a gyereknek. Nem akarlak elkeseríteni, de előfordulhat, hogy ennek ellenére is 
majd szembesülsz azzal, hogy valótlanságot mond neked, de az igazságnak a magjait el kell 
ültetned a lelkében, mert az ő lelkét éppen most akarja a hazugság megnyerni magának. 

 Amikor te, mint szülő azt mondod, hogy semmi probléma, gyerek még, nem fogja még 
fel, nem érti meg. Dehogynem érti! Lehet, hogy jobban megérti, mint a szülő. Ahhoz, hogy 
gyereket tudjunk jól nevelni, mi az elsődleges? A szülőt kell először jól megnevelni, mert egy 
neveletlen szülő nem tud jól nevelt gyereket nevelni. Érted?  

Mert a fejétől bűzlik a hal, szokták mondani. Amikor arról beszélünk, hogy igazság, hogy 
tisztesség, hogy becsületesség – természetesen nem arról van szó, hogy mindenki fölött ítélke-
zünk, és Isten minket elvetett, mert mindannyian túloztunk már, mindannyian ferdítettünk, 
mindannyian mondtunk már valótlanságot, lehet, hogy nem is szándékosan, csak egyszerűen 
ez jött a habitusunkban, vagy védeni akartuk magunkat.  

Hadd mondjak azért egy kivételt, ami nem feltétlenül tartozik a hazugságra, ez egy másik 
témakör lenne és nincs idő ezt most kibontani. De sokszor nézek háborús dokumentumfilme-
ket és sokszor átfutott az agyamon az, hogy ha én abban a korban éltem volna, lett volna egy 
házam és az ágy alatt zsidó gyerekeket bújtatok, és berúgja az ajtót egy német katona fegyver-
rel a kezében, és kérdezi, hogy vannak-e zsidók a házban, akkor mit mondtam volna? Mit kell 
mondanom? Az igazat kell mondanom? Persze, ott vannak, nyugodtan lődd le őket! Nem, ak-
kor azt mondom, hogy nincsenek, mert életet védek ezzel. Nem a sajátomat, sőt a sajátomat 
veszélybe sodrom. Érted a lényeget? De ez egy kivétel. Ezt nem mondhatjuk arra, hogy de hát 
ezt bármire ráhúzhatjuk. Tehát az igazmondás, a tisztesség, még ha az életembe kerül is, ko-
molyan mondom, ha az életedbe kerül is, ha börtönbe is zárnak érte, ha a vagyonodat veszik is 
el, akkor is az igazat mondd inkább, mintsem hogy hazudjál. Ezt komolyan gondolom. Komo-
lyan gondolom! Miért?  

Mert az embernek nem szabad rövid távon gondolkoznia. Mindig kizárólag hosszútávon 
kell gondolkoznod, mint ahogy József, mint ahogy Dávid. Hosszútávon kell gondolkoznod! A 
rövid távú előnyök érdekében az ember hazudni szokott, hogy valami előnyt szerezzen magá-
nak, de az hosszútávon mindig visszaüt. Mindig elveszíted, mindig a kárát vallod és mindig a 



Krisztus Szeretete Egyház, XX. Budapest, Pesterzsébet, Török Flóris u. 76. – www.ksze.org 
 

 6 

rövidebbet fogod húzni. Egy szellemi törvényszerűség, hogy amit az ember elvet, azt fogja a-
ratni. Ne szaladjak annyira előre.  

Hazugság minden, ami az igazságnál kevesebb. Hazugság az az igazság, amit úgy tálalnak, 
hogy hamis benyomást keltsen.  

Elmondok egy példát, ami velünk történt meg, Istvánnal és velem, pár évvel ezelőtt. Egy 
pásztorral beszélgettünk és mondtuk neki, hogy bárhova elmehetsz szolgálni, csak az a kéré-
sünk, hogy mondjad meg, hogy hova és mikor, hogy tudjunk róla. Ennyi volt az egész. Aztán 
ez az illető pásztor kapott egy meghívást valakitől, akinek azt mondta, hogy nem tudom, hogy 
elmehetek-e hozzád, Istvántól és Attilától engedélyt kell ehhez kérnem! Mi volt ez? Egy ha-
zugság. Az illető nincs már közöttünk. Nem sokszor kell ezt megcsinálnod velem! Ez nem fe-
nyegetés, ne értsétek félre. Nem ez miatt nincs itt közöttünk. Ez egy része az illetőnek, de 
nem is ez a lényeg, hanem maga az elv, hogy vannak emberek, akiknek a hazugság oly mér-
tékben természetessé válik, hogy fel sem tűnik nekik, hogy hazudnak.  

Annyira a jellemükké vált, a hétköznapjaikká, a mindennapi szófordulatukká, hogy nem 
kell mindent úgy mondani, ahogy van, hanem mindig kicsit ki kell színezni, mindig kicsit töb-
bet kell mondani, mindig egy picit el kell belőle venni, a másik oldalra hozzátenni. Mint egy 
politikus. Zárójel és mondat bezárva. Jó? 

Példabeszédek 30,5–6. 
5. Az Istennek minden Igéje igen tiszta; és pajzsa Ő a hozzá folyamodóknak. 
6. Ne tégy az Ő szavaihoz, hogy meg ne feddjen téged, és hazug ne légy. 
Ne tégy az Ő beszédéhez. Mi az Ő beszéde? Az Ige. Az Igéhez is hozzá lehet tenni? Ha i-

gen, azt mondja az Ige, hogy ne tégy hozzá az Ő beszédéhez. Úgy fejeződik be a Jelenések 
könyve, hogy aki hozzátesz, vagy elvesz ebből az Írásból, mi lesz azzal? Olvasd el, az utolsó 
előtti igevers azt hiszem. Elég érdekes. 

 Tehát amikor az ember túloz, amikor az ember többet mond azért, hogy a benyomás saját 
magára vagy a többiekre a másikról egy kicsit szebb legyen, ez mindig kizárólag rövid lejára-
tú haszonnal jár.  

Egyszer voltunk évekkel ezelőtt egy vidéki összejövetelen egy nagy művelődési házban, 
nagyon sokan voltak, olyan bő félház, de rengeteg ember. Lehet, hogy háromnegyed ház is 
volt. Tehát nagyon sok ember. Másnap hallom valakitől, hogy olyan helyen voltunk, hogy 
zsúfolásig tele volt a terem! Teljesen dugig volt! Mi ez? Hazugság, egy túlzás. Minek kell ezt 
csinálni? Miért kell ezt csinálni? Amúgy is nagyon sokan voltak, gyógyulások voltak, üdvös-
ségek születtek és gyönyörű alkalom volt. Minek kell hozzátenni? Mert mégiscsak jobban 
hangzik, ha a sok ember helyett azt mondom, hogy zsúfolásig tele van? Elnyeri az ember a ju-
talmát. Mit? Ó, ügyes vagy! Ennyi a jutalom. Mert a következő napon, meg én most évekkel 
később megítélem ezt a dolgot és te tanulhatsz ebből. Vagy amikor azt mondod, hogy három-
száz kilós hízót vágtam, miközben az igen nagy volt, kétszázharminc kilós, de nem háromszáz 
kilós volt. Még jó, hogy azt nem hazudod, hogy hat sonkája volt, meg nyolc csülke, akkora 
disznót vágtam! Mert azon lebuksz, de a kilóban, mint a horgász, hogy mekkora halat fogtam. 
Ekkora halat fogtam. Mi az igaz?  

Kaptam egy pólót egyszer ajándékba a kedves kollégámtól, soha nem merem fölhúzni se-
hova, csak esetleg aludni benne, az van ráírva, hogy édes Istenem kérlek, add, hogy akkora 
halat fogjak, hogy ne kelljen hazudnom! Viccnek talán még azt mondom, hogy elmegy, de 
természetesen nem azonosulunk ezzel.  

Hazugság a túlzás. Hazugság továbbá, ha valamiről úgy beszélünk, mintha már megtettük 
volna, de még nem tettük meg. Ha el kell készítenem egy beszámolót másnap reggelre és este 
fölhív a főnök, hogy készen van-e, és nekem szándékomban van az, hogy éjszaka azt megcsi-
nálom, ezért azt mondom neki este, hogy készen van. De még nincsen kész, mert éjszaka a-
kartam megcsinálni. Vagy egy vizsga beadás, vagy bármi. Ha valamire azt mondjuk, hogy i-
gen, akkor az igen legyen!  
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Érdekes dolog ez, hogy keresztények között erről kell beszélni! Minden hazugság, ami ke-
vesebb az igazságnál. Ezt fölírhatod, bekeretezheted. A Galata levélre lapozzatok a 6. fejezet-
re. Egy hosszú igesort fogok itt felolvasni, amit mindenki ismer régóta, de talán ebben a for-
mában még nem beszéltünk róla.  

Mit kell tenned akkor, amikor valakit hazugságon kapsz? Mi a teendőd vele kapcsolatban 
azon kívül, hogy ne legyél naiv? Vannak, akik egyszer-kétszer hazudnak, nem szándékosan, 
de a szívük tiszta és egyenes, és odamennek hozzád és azt mondják, hogy bocsáss meg, én 
nem a valóságot mondtam, ferdítettem, túloztam, elhallgattam valamit. Hogy kell velük bán-
ni? Vagy hogyan kell bánni bárkivel, aki valami, – ahogy az Ige fogalmaz – bűnt követ el? 
Hogy kell vele bánni? Hogy kell bánni azzal, akinek ez a folyamatos jellemvonása? A Galata 
6-ban azt olvassuk, az Egyszerű fordítás szerint fogom olvasni. 

Galata 6,1–10. Egyszerű fordítás  
1. Testvéreim, előfordulhat, hogy valaki közületek valamiben vétkezik. Az ilyen test-

vért gyengéden és szelíden azok igazítsák helyre, akik a Szent Szellem szerint élnek! De 
ők is vigyázzanak magukra, nehogy ugyanabba a kísértésbe essenek! 

Ezen érdemes elgondolkozni itt.  
2. Segítsetek egymásnak a terhek hordozásában – így engedelmeskedjetek Krisztus 

törvényének. 
3. Ha valaki nem akar másoknak segíteni, mert olyan fontosnak tartja magát, akkor 

valójában senki, és csak magát csapja be. 
4. Ne hasonlítsátok össze magatokat másokkal, hanem mindenki a saját munkáját te-

gye mérlegre! Akkor csakis a maga munkájával dicsekedhet, 
Ne hasonlítgasd magad másokhoz, hogy az a másik milyen hazug, tisztességtelen, én meg 

milyen becsületes és milyen jó fej gyerek vagyok, bennem aztán nincsen hiba! Tökéletes va-
gyok, csak a hiba hiányzik belőlem. Mint a farizeus és a vámszedő imája, amiről Jézusnak 
van egy nagyon jó beszéde. Ne hasonlítsátok össze magatokat másokkal, hanem mindenki 
a saját munkáját tegye mérlegre! Akkor csakis a maga munkájával dicsekedhet, 

5. hiszen mindenkinek saját magáért kell felelősséget vállalnia. 
Ez is egy nagyon fontos dolog. A jellemépítés egyik tanítása a felelősségről fog szólni. Az 

Ige itt azt mondja, hogy mindenkinek saját magáért kell felelősséget vállalnia. 
6. Akit Isten beszédére tanítanak, az viszonozza ezt a tanítójának, ossza meg a javait vele! 
Itt a 7-es vers, amit igazából ki szeretnék emelni és erről fogunk többet beszélni.  
7. Ne áltassátok magatokat: Istent nem lehet becsapni! Amit vet az ember, azt fogja a-

ratni is! 
8. Aki azért tesz valamit, hogy kielégítse a régi természetének kívánságait, annak ez a 

régi természet romlást és halált fog teremni, és azt is fogja learatni. Aki viszont a Szent 
Szellem tetszése szerint cselekszik, az a Szent Szellemből arat örök életet. 

9. Ne fáradjatok bele, hogy jót tegyetek! Ha kitartóan végezzük a munkánkat, akkor 
majd a maga idején aratni is fogunk! 

10. Rajta hát! Amíg van lehetőségünk, addig tegyünk jót mindenkivel, de leginkább 
azokkal, akik hitünk családjához tartoznak! 

Van itt valami, ami erre a világkorszakra örök érvényű, egyetemes szellemi igazság: amit 
vetsz, azt aratod. Itt nem az üdvösség megszerzéséről van szó, hanem arról, hogy ez működik 
a nem hívő embernek és működik a hívő embernek is. A különbség az, hogy te tudod azt, 
hogy minek kell ellenállni, és hogy mit kell tenned helyette. A Károli fordításban nekem na-
gyon tetszik 7-es vers. Szeretném ezt is felolvasni. 

Galata 6,7–9. Károli fordítás 
7. Ne tévelyegjetek, Isten nem csúfoltatik meg; mert a mit vet az ember, azt aratándja is. 
8. Mert a ki vet az ő testének, a testből arat veszedelmet; a ki pedig vet a léleknek, a 

lélekből arat örök életet. 
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Mit teszel akkor, amikor hazudsz? Mit teszel akkor, amikor ferdítesz? Mit teszel akkor, 
amikor többet mondasz, mint ami a valóság? A testből vetsz. Ahogy az Egyszerű fordítás jól 
visszaadta, a régi természet szerinti gondolkozásból, mentalitásból vetsz el magokat. Úgy kez-
dődik, hogy ne tévelyegjetek! Ne legyetek ostobák! Ne legyetek buták! Isten alkotta ezt a tör-
vényt és Isten nem csúfoltatik meg. Amit vet az ember, azt aratja. Ha testből elveted a hazug-
ságot, a tisztességtelenséget, ha folyamatosan ezt teszed, eljön az aratásnak az ideje, és akkor 
csodálkozol, hogy de hát miért történik ez velem? Gyülekezetbe járok, tizedfizető vagyok, a-
dakozok, még szolgálok is! Miért történek ezek a dolgok? Mások meg rád néznek és azt 
mondják, hogy miért történnek ilyen dolgok veled? Olyan jó ember vagy!  

Oda kell figyelned arra, hogy az igazságot vesd el! Szellemből kell vetned. Nem lehet mu-
togatni Istenre, hogy ez azért van, mert Isten visszavonta az ő kegyelmét, vagy Isten megbün-
tetett, vagy Isten bármit csinált, néhány ember még Istenre is haragszik ez miatt. 

 Testvérem nem Isten felelőssége az, hogy te áldott és boldog életet élsz-e vagy sem. Nem 
rajta múlik. Ő mindent megtett. Elvégeztetett. Nincs bűnprobléma, nincs áldatlanság, nincsen 
kilátástalanság. Mi van? Megigazultság van, szentség van, áldások vannak, ezek mind ben-
nünk vannak. Mindent megkaptunk Jézussal együtt, Ő mindent nekünk adott a Krisztusban. 
Minden a miénk. Semmiben nem szűkölködünk.  

Akkor miért nincs ez valóságban? Mert ezeket mind ki kell munkálkodni, birtokba kell 
venni. Hogyan? Úgy, hogy elvetjük a szellemit, az igazat, a tisztességeset, a becsületeset. Mi-
ért? Mert hosszútávon gondolkozunk. Azért, mert nem csak a holnapra, meg a jövő hétre, meg 
a jövő évre nézünk, hanem évekre előre és azon túlmenően is, mert ez vagyok én. Ahogy Jé-
zus mondta, hogy én vagyok az igazság – én vagyok a becsületesség, én vagyok a tisztesség, 
én vagyok az igazmondás, én vagyok az őszinteség, én vagyok a megbízhatóság, én vagyok 
az egyenesség, én vagyok a hitelesség –, úgy neked is tudnod kell magadról ezt mondani! 
Nem képmutatóan, nem hazug módon, hanem úgy, hogy igen én ez vagyok és erre törekszem.  

Mivel emberből vagyok ezen a földön, hibákat követek el, de a megtérés mindig ott van 
bennem, hogy belássam, hogy hibáztam. Szándékosan nem akarok megsérteni, se átverni, se 
becsapni s, se megsérteni senkit. Emlékszem arra az időpontra a saját életemből, hogy mikor 
volt utoljára az, hogy szándékosan meg akartam valakit bántani. Tizennyolc éves voltam, sze-
relmi csalódáson túl a diszkóban. Már újjászületett ember voltam. Találkoztam a lánnyal, be-
jött a diszkóba, rám nézett és akart köszönni. Én meg szándékosan elfordítottam a fejem azért, 
hogy ez neki fájjon. Tizennyolc éves voltam.  

A lelkiismeretem tiszta, ennek most már huszonhét éve. Azóta nem tudok róla, hogy szán-
dékosan valaha is akartam volna bárkit is megsérteni, megbántani, ellene menni, rosszat tenni 
neki. Ennek ellenére mégis sikerült, de nem volt bennem a szándék. Ugye? Te is bizonyára 
így vagy. Nem akarsz bunkó lenni senkivel, azért mégis néha sikerül, nem szándékosan. De 
ott kell lennie benned a töredelmes szívnek, a bocsánatkérésnek és az alázatnak, hogy ne hara-
gudj, bocsáss meg, nem ellened irányult, ez az én meg nem újított testi indulatom, a kevélysé-
gem, meg a mindenféle testi dolgom.  

Meg kell tanulnunk a szellemit vetni, mert amit vet az ember, azt is aratja. Lesznek, akik 
becsapnak, lesznek, akik hazudnak neked, lesznek, akik túlzóan mondanak el neked dolgokat, 
lesznek, akik kevesebbet mondanak el, és akik rossz színben akarnak másokat feltüntetni előt-
ted, ezeket nem tudod kikerülni. Nem a mennyországban élünk, hanem egy aktív háborúban a 
harci terepen, a frontvonalon.  

Miért ne lankadj el? Miért mondja Pál apostol a galatabeli gyülekezetnek, hogy ne lankad-
jatok el? Többek között azért, mert amikor te szellemből vetsz, akkor nem látod azonnal an-
nak a jó gyümölcseit. A következő pillanatban, a következő percben, a következő héten, hó-
napban, vagy akár évben. 

 Nagyon szeretem ezt a példát, hogy vannak magok, amik gyorsan megteremnek, 
egynyáriak, és vannak, amikhez éveknek kell eltelnie ahhoz, hogy gyümölcsöt hozzanak. 
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Ültess egy meggyfát, ültess egy diófát, vagy egy mandulafát, évek telnek el, mire terem, 
hosszú távú befektetés az ilyen ültetés. Ha ültetsz egy paradicsomot, vagy paprikát, vagy 
uborkát, pár hónap után már eszed a gyümölcsét. De nagyon sokszor kitartás kell ahhoz, hogy 
amikor a szellemit elveted, azt learasd. Kitartónak kell lenned! Ne lankadjatok el – mondja az 
Ige.  

9. A jótéteményben pedig meg ne restüljünk, mert a maga idejében aratunk, ha el 
nem lankadunk. 

A maga idejében, ha abba nem hagyjuk. De mi a helyzet a test elvetett dolgaival kapcsolat-
ban? Ugyanez. Ami miatt az emberek sokszor nem veszik komolyan a testből elvetett rossz 
magok kezelését, az pontosan ezért van. Egy kis hazugság, egy kis ferdítés, egy kis rossz do-
log és nincs következmény. Nincs másnap megnyíló föld, hogy elnyelne engem a pokol, nincs 
másnap szembesülés azzal, hogy lebuktam. Csak egy kis előny van, egy kicsit vastagabb zseb, 
egy kis érdek itt, egy kis vállveregetés ott, és nincs igazából rövidtávon rossz eredménye. Az 
emberek becsapódnak, mert azt hiszik, ha nem látom mindjárt, hogy ennek rossz eredménye 
van, akkor nem is lesz ennek sosem rossz eredménye. De hogyan kezdődik itt ez a gondolat-
menet? Ne csapjátok be magatokat! Isten nem csúfoltatik meg! Ez egy szellemi törvényszerű-
ség, amit az ember elvet, azt le is aratja. 

 Ha valaki hazudozik, eljön az idő, amikor lebukik és nagyon nagy lesz a vesztesége, meg-
szégyenül és kivettetik. A szellemi szemétdombra kerül, és semmiképpen sem fogja megta-
pasztalni mindazt, ami már az övé Krisztusban. A szellemi áldásokat, a túlcsordulást, a bol-
dog, könnyű életet. Miért? Mert inkább szerette a ferdítést, a gonoszságot mintsem azt, hogy 
kitartóan akkor is tisztességes legyen, amikor nem látja senki. Ha becsületes vagy olyankor is, 
amikor nem lát senki, akkor vagy valóban becsületes ember. Hallottad? Ez a becsület. Ez a 
tisztesség. Ez az igazság. 

Én nem gondolnám, hogy Jézus titokban a mennyei trónteremben a mennyei Atya mögé el-
megy füves cigit szívni, hogy senki ne lássa. Nagyon durva példa, ugye? És egy sértő példa is. 
Bocsánat, Uram! De a lényegét érted. Nincs Jézusban semmiféle ferdítés, nincs benne hazug-
ság, amit Ő mondott, az úgy van. Ő tisztességes, Ő becsületes, Ő gerinces, Ő egyenes. Nem 
hazudik, még ha kárát vallja, akkor sem. A keresztre ment azért, mert Ő igaz. Azt mondta, 
hogy én föláldozom magam értük, és ezt végig is vitte. Mondhatta volna menet közben, hogy 
hát nekem ez ennyit nem ér! Ezt a kínlódást, ezt a szenvedést ezekért az emberekért? Nehogy 
már! Nem éri meg! De nem így gondolkozott, azt mondta, hogy megéri. Tudod, hogy mi nem 
éri meg? Tisztességtelennek lenni nem éri meg. Rövidtávon lehet, hogy igen, de hosszútávon 
semmiképpen.  

Hadd mondjam egy üzleti marketing kifejezéssel ezt: a hazugságban nincs jó üzleti lehető-
ség, csak rövidtávon. Lehet csinálni ezt egy pár évet, vagy pár évtizedet akár. Ráadásul, ha az 
ember ezt úgy csinálja, hogy nincs újjászületve. De tudod, mi lesz annak a vége?  

Keresztényként pedig az ember elveszíthet nagyon sok mindent. Nem az üdvösséget, ha-
nem a jutalmait. Úgy akarsz majd ott állni Jézus előtt, hogy jó, szeretlek fiam, mehetsz to-
vább, vagy pedig azt mondja, hogy jól van, jó és hű szolgám? Mindenért számot adunk. Min-
denért! A Prédikátor könyvében a 8. fejezetben a 11-es, 12-es, 13-as vers elmond valamit. 
Felolvasom a Károli szerint és utána pedig felolvasom a Bővített szerint is.  

Prédikátor 8,11–13.  
11. Mivelhogy hamar az ítélet nem végeztetik el a gonoszságnak cselekedőjén, egészen 

arra van az emberek fiainak szíve őbennük, hogy gonoszt cselekedjenek. 
12. Bár meghosszabbítja életét a bűnös, aki százszor is vétkezik; mégis tudom én, 

hogy az istenfélőknek lesz jól dolguk, akik az Ő orcáját félik; 
13. A hitetlennek pedig nem lesz jó dolga, és nem hosszabbítja meg az ő életét, olyan 

lesz, mint az árnyék, mert nem rettegi az Istennek orcáját. 
Ugyanez a Bővített fordítás szerint így hangzik: 
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Prédikátor 8,11–13. Bővített fordítás 
11. Mivel a gonosztett elleni ítéletet nem hamar hajtják végre, az emberek fiainak szí-

ve maradéktalanul kész gonoszságot cselekedni. 
12. Noha egy bűnös százszor tesz rosszat és élete (látszólag) meghosszabbodik, (go-

noszsága ellenére), mégis tudom, hogy jó lesz azoknak, akik (tiszteletteljesen) félik Is-
tent, akik félik és nyíltan imádják Őt, (belátva, hogy Ő mindenütt jelen van).  

13. De nem lesz jó a gonosz embernek, és nem hosszabbítja meg napjait, mint az ár-
nyék, mert nem féli az Istent. 

Azt olvastam a 11-es versből, hogy nem ítéltetik meg azonnal a gonoszság. Látod ezt te 
magad is. Látsz embereket, látsz gonoszokat és gonoszul viselkedő keresztényeket is, akik ha-
zudnak, lódítanak, manipulálnak, becsapnak, ferdítenek, látszik rajtuk, hogy nem tiszták és 
mégis valamilyen úton-módon, de mennek előre és haladnak. Miért van ez? Nem kell erre fel-
tétlenül a választ megadni, hanem azt kell meglátnod, amit az Ige mond. Salamon írta ezt böl-
csességből az élete vége felé, hogy de én mégis tudom, hogy az istenfélőknek lesz jó dolguk. 
Igazából a látszatjómód vagy a látszatelőny messzire nem visz el. Testvérem, nem lehet 
messzire menni Jézus nélkül! Az, hogy bizonyos javak vagy bizonyos előnyök jönnek hozzád 
a hazugság, a becsapás, vagy a ferdítés miatt, nem fog megelégíteni. De ha jó keresztény gon-
dolkodásmóddal bír valaki, akkor miért adja el magát a gonoszságnak? Hisz a bőségre, a tel-
jességre, a túláradásra ott van a lehetőség úgy is, hogy az ember a szellemi magot veti el, sőt 
ennek garantált a jó végeredménye. Akkor miért kellene nekem tisztességtelenül járni? Ja, 
hogy könnyebb hazudni? Ja, hogy nehezebb igazat mondani mindig? Ja, hogy tisztességesnek 
lenni nem olyan menő a többiek előtt? Ja, hogy vállalni azt, hogy én gerinces vagyok? Min-
denki lop a cégnél, és én meg nem? A test kívánságainak engedni könnyebb. Amíg az életed-
ben a krisztusi kijelentés és jellem nem kezd uralkodni feletted, addig a test az erőteljesebb.  

Vigyázzatok és imádkozzatok, mert a szellem ugyan kész, de a test erőtelen. Amíg élsz, a-
míg van lélegzet a testedben, addig a szellemed és a tested mindig is egymás ellen lesz. A 
szellemed uralkodni akar a tested felett, a tested uralkodni akar a szellemed felett és a te lel-
ked, a te akaratod, a te választásod dönti el, hogy ki lesz az, aki előre megy. Mindig van vá-
lasztásod! De odaszegezték a pisztolyt a halántékomhoz, nem volt választásom! Még akkor is 
van választásod. Nagyon kemény dolgok ezek. Mindig van választás. Az ember látja, hogy 
hazudnak, propagálnak, tele vannak a híradások most is gusztustalan, túlfeszített féligazsá-
gokkal, kiemelnek valamit és azt felnagyítják, miközben a mellette lévő igazságot nem mond-
ják el. A másik oldal ugyanezt csinálja. Ne legyél te is ennek részese! A riogatás, a kegyetlen-
ség, a manipuláció, a túlzás mindenféle irányban, pozitív és negatív irányban is – ezt úgy hív-
ja a szakirodalom, hogy propaganda. Mi a lényege ennek? A hitetés. Az elhitetés, hogy te el-
hidd azt, amit sulykolnak feléd.  

Amikor többet hallgatod a világ szennyét, mint az Isten Igéjét, akkor az uralkodni fog fe-
letted. Csodálkozol, hogy miért nincs békességed? Miért félsz a rezsi áremeléstől? Miért félsz 
ettől? Miért gondolod, hogy olyan kilátástalan most az életünk? Dehogyis az! Isten Igéje ga-
rantálja neked azt. Vess a szellemből és learatod a jó gyümölcseit! Nem kell félned semmitől! 
Még a legnagyobb válság és a legnagyobb háború közepette is tudsz az átlag életszínvonal fö-
lött élni. Mert Isten nincs lekorlátozva a politikusok ostobaságaira. A te hited van lekorlátozva 
akkor, ha azt fogadod el és az neked a szent, amit a híradásokból hallasz. Nem azt mondom, 
hogy legyél ostoba és dugd a fejed a homokba és ne vegyél erről tudomást. Hiszen befolyásol-
ja az életünket, de nem kell ennek irányítania. Annyira kell befolyásolni, mint az, hogy fúj a 
szél kint vagy nem fúj.  

Mindig lesz valami, ami ki akarja kezdeni a békességedet. A te döntésed, a te választásod, 
hogy most te is fölülsz-e erre a vonatra és a test hazugságait mondod tovább úgy, hogy meg 
sem győződtél róla, hogy igazság-e és mondod tovább mások hazugságát. Mindegy, hogy me-
lyik oldalról beszélünk, bár most a politikáról volt szó, de nem csak erre akarom kihegyezni, 
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mert mindenre igaz ez. Úgy, hogy le sem ellenőrzöd, hogy mi a valóság és mondod, mondod, 
mondod, és hazuggá válsz, pedig nem is tudod, hogy amit mondasz, az hazugság. Csak átvet-
tél valamit. Tudod, mit vegyél át? A Bibliát vedd át! Azt mondhatod, nyomhatod a csövön ki-
felé. Helyesen, természetesen. Az Ige azt mondja magáról, hogy én vagyok az igazság, mert 
Jézus az Ige, Ő az igazság, akkor mi történik az Igével, amikor belekerül a sátán szájába? A 
sátán az Igét nem úgy fogja mondani, mint ahogy Jézus mondja, vagy az Atya mondja, vagy a 
Szellem közli. Gondolj bele, Jézus szolgálatának az elején a pusztai megkísértésben, mit idé-
zett a sátán a 91-es Zsoltárból Jézusnak? Az Igét. Az Ige volt a sátán szájában és mivé vált a 
sátán szájában az Ige? Hazugsággá! Nem az Ige lett hazug, csak a rossz közlés, a ferdítés, a 
túlzás, a kifordítás miatt lett hazugság. A sátánnak ez az eszköze. Úgyhogy te, amikor ha-
zudsz, választhatsz és dönthetsz, hogy kinek nyitod meg magad, milyen szellemnek nyitod 
meg magad, a Szent Szellemnek vagy annak, aki a hazugság atyja. Mert a sátán hazug, mindig 
is az volt és mindig is az lesz. Nincs számára megtérés, bármennyire is ezt hirdetik páran. 
Nincsen kegyelem az ő számára! Kivettetett! Isten azt mondta, hogy örökké kivettetett, nincs 
megváltás a sátán számára. Mit jelent az, hogy ő a hazugság atyja? Ő a forrása, ő szülte ezt 
meg, belőle fakad. Amikor hazudsz, kivel teszed egyenlővé magad az újjászületett szellemed-
del együtt? A lelkedben, a gondolkodásmódodban kivel azonosulsz? Nagyon veszélyes dolog 
ez. Azt mondjuk, hogy nincs jelentősége, egy kis füllentés! A barackfám három mázsát ter-
mett. Lehet, hogy volt az két mázsa is, de nem három mázsa! Ez túlzás, hazugság! Elverte a 
jég, azért nem hoztam neked ajándékba. Miközben roskadozik. Negatív irányban is lehet ha-
zudni. Miért kell ezt tenni? Miért nem mondod inkább azt, hogy nem akartam neked hozni, 
mert kell a családnak, ami éppen termett rajta? Ez egy egyenes, igaz beszéd.  

Vannak ennek a kommunikációban finomabb megnyilvánulási formái is, például, amikor 
megkérdezi egy hölgy, hogy hogy sikerült a frizurám a fodrásznál. Ne legyél nyers, hogy bor-
zasztó rondán nézel ki! Nem kell ezt mondanod neki, hanem valahogy úgy csomagold be az i-
gazságot, hogy ami igazság, ezen ne ferdítsen. Például mondd azt, hogy az előző frizurád szá-
modra előnyösebb volt. Ez most nekem annyira nem tetszik, de ha te jól érzed így magad, én 
annak örülök és elfogadom. Így is el lehet mondani. Az igazságot nem kell odacsapni a másik 
elé, mint ahogy a kőműves fölcsapja a maltert a falra, amikor vakol. Kicsit sós lett a húsleves. 
Azt mondod, hogy hihetetlen sós ez a leves, asszony, mit csináltál? Vagy pedig azt mondod, 
hogy drágám, nagyon finomat főztél, látom, hogy a szerelmed újra megindult felém, egy ki-
csit több sót tettél bele, majd legközelebb kérlek, figyelj oda. El lehet mondani az igazságot 
így is, meg úgy is. De általában a hazugság, amikor elhangzik, akkor nem úgy mondjuk, hogy 
figyelj, én most mondok neked egy akkora hazugságot, hogy így még soha nem vertelek át, 
mint ahogy most át akarlak verni. Ez soha nem így jön elő, hanem mindig valahogy beburkol-
va, becsomagolva, piros masnival átkötve.  

A sátán mit csinál? Mint világosság angyala jelenik meg. Nem csak ő, hanem a démonai is. 
Így járt Éva is. Nyugodtan ehettek abból a gyümölcsből, nem fogtok meghalni! Tudja az Isten, 
hogy ha esztek, akkor olyanokká váltok, mint Ő. Nyugodtan egyél belőle, nincs következ-
ménye! Figyeled? Nincs következménye, nem fogtok meghalni! Isten mit mondott? Ha eszel 
abból a gyümölcsből, bizony meghalsz. Mit mond a sátán? Ha eszel abból a gyümölcsből, bi-
zony nem halsz meg, nincs következménye. Kinek a szava erősebb és hatalmasabb, ami ural-
kodik és érvényre jut? A sátán hazug. Hazugság az, amikor a sajátodnak tulajdonítasz olyan 
dolgokat, eszközöket, ötleteket, kiváltságokat, amik nem téged illetnek vagy csak részben a tieid.  

Régebben többször előfordult, hogy megyek be az irodámba és látom, hogy a kolléga ott ül 
benn, az én főnöki bőrfotelemben és ott írja a papírokat. Miközben neki is van saját íróasztala, 
szerényebb ugyan az ő irodája, de mégis ott van az enyémben, mert ott jobban el tudja magát 
adni az ügyfélnek. De miért kell ezt csinálni? Aki ismer, az tudja, hogy lekaptam a tíz körmé-
ről rendesen. Aztán a következő nap megyek, megint azt csinálja. Akkor mondtam neki, hogy 
ezt fejezzük be! Nem vagyok irigy, mert a székemben ül, üljön, nem érdekel. De nem tetszik, 
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hogy többnek akar látszani, többet akar magából mutatni, mint ami valójában. Nem jó ez így, 
amikor valami ötletet, vagy valami eszközt, vagy bármit úgy adsz elő, mintha a tied volna. 
Mint azok a Facebook fotók, hogy az utcán látok egy Ferrarit és odaállok mellé és fotózko-
dok, mintha az enyém volna. Miért? Hazugság az is, ha másokra tereled a felelősséget azért, 
hogy mentsd az irhád. Hazugság az, ha másokra tereled a felelősséget azért, hogy magadat jó 
fényben tüntesd fel. Hazugság az, ha elködösíted az igazságot. Hazugság az is, ha elhallgatsz 
részleteket, hogy jó benyomást kelts. 

A nagy baj az, hogy ezek a dolgok mindig visszaütnek, mert valahogy mindig kiderül. Tu-
dod miért? Mert valaki mindig lát. A Példabeszédekben ott van az az Ige, ahol arról van szó, 
hogy mint a madár, száll egyik fáról a másikra és viszi a híreket. Ha más nem, egy madár, de 
lát téged, tudja, hogy mit csinálsz. Ha más nem, akkor a pók a sarokban látja, hogy mit csi-
nálsz. Természetesen a mindenhol jelenlévő Isten is tudja azt, hogy te mit csinálsz. Van valaki, 
aki mindig tudja és látja azt, hogy mit csinálsz. Az igazmondás, az egyenesség egy érték! Az 
egy olyan jellembeli tulajdonság, egy olyan gerincesség, egy olyan kiállás, ami azt jelenti, 
hogy benned meg lehet bízni. Lehet a szavadra adni. Te egy olyan ember vagy, aki ha mond 
valamit, akkor az úgy van. Az a hír járja rólad, hogy ha te mondasz valamit, akkor abban lehet 
bízni. Te egy olyan srác, vagy asszony vagy, hogy merlek téged ajánlani másnak, mert tudom, 
hogy az a munka, amit te elvégzel, az jó lesz, helyes lesz és rendben lesz. Az igazmondás és 
az igazmondó ember a minőséget képviseli. A hazug ember pedig az értéktelenséget. A 
hazugságon kapott embernek szégyenfolt keletkezik az életén. Nem kell magunkat belesodor-
nunk ilyesmibe. Nagyon kevés ember látja be, hogy hazudott. Ezzel együtt jár a lopás sokszor, 
meg a tolvajlás. A becsületesség valóban az az ember, az a rejtett ember, aki akkor vagy, 
amikor nem lát senki – és mindig, mindig, mindig lát valaki. A becsületességgel kapcsolatban, 
ha csak egyszer is kérdés merül fel veled kapcsolatban, az megsérti a hírnevedet. Ha a biza-
lom megsérül, azt nagyon nehéz helyrehozni. 

Szeretnél te is előrelépni, szeretnél te is feljebb jutni az életed minden területén? Akkor azt 
mondom neked, hogy legyél megbízható! A bizalom az előrelépés fizetőeszköze. Az az em-
ber, aki dolgozik egy cégnél és a vezetés megbízik benne, az biztos, hogy előrébb fog jutni, 
mint az, aki megbízhatatlan, aki kiszámíthatatlan, aki mindig késve érkezik a munkahelyre. 
Aki mindig tíz perccel hosszabb időt tölt az ebédlőben, mindig elnyújtja vagy akár megdup-
lázza a dohányzó szünetet, és lejár négy órakor a munkaidő, de háromnegyed négykor ő már 
átöltözve várja azt, hogy hazamehessen. Ezek nagyon egyszerű, fizikai, szinte kézzelfogható 
dolgok. Tudomásul kell venni, ha dolgozol valahol, akkor ott az idődet a munkáltató megvá-
sárolta tőled, és pénzben fizeti ki azt az időt, amit ott töltesz. Amikor többet töltesz rendszere-
sen az ebédlőben, vagy a folyosón, vagy bárhol, mint ami az arra megszabott idő, akkor te 
megloptad azt a céget. Ez lopás, tolvajlás! 

Keresztények is úgy gondolják, hogy lehetek laza, lehetek jellemtelen, nem kell nekem 
annyira szigorúan venni, hisz kegyelem alatt élünk! Ha valaki igazán érti a kegyelmet, akkor 
abból egy precíz, megbízható ember válik, abból egy önfegyelemmel teljes ember válik. Nem 
pedig egy olyan ember, aki mindent leráz magáról, hogy én azt csinálok, amit akarok.  

A lényeget a János evangélium 8. fejezetében találjuk. Azok az Igék, amikor Jézus a fari-
zeusokkal beszélget, és eléggé jól osztja őket, mai szóhasználattal élve. Kedvem lenne az e-
gész fejezetet felolvasni itt. Nagyon jól végig lehetne menni Igéről Igére, mert rengeteg dolog 
van benne. Olvasok belőle, hogy lássad, hogy amiről ma beszéltem, nem én találtam ki, nem 
én mondtam, csak ismétlem, amit Jézus mondott. A 8. fejezetből a 37-es verstől olvasom.  

János 8,37–44. 
37. Tudom, hogy Ábrahám magva vagytok; de meg akartok engem ölni, mert az én 

beszédemnek nincs helye nálatok. 
38. Én azt beszélem, amit az én Atyámnál láttam; ti is azt cselekszitek azért, amit a ti 

atyátoknál láttatok. 
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39. Felelének és mondának néki: Ami atyánk Ábrahám. Monda nékik Jézus: Ha Áb-
rahám gyermekei volnátok, az Ábrahám dolgait cselekednétek. 

40. Ámde meg akartok engem ölni, olyan embert, aki az igazságot beszéltem néktek, 
amelyet az Istentől hallottam. Ábrahám ezt nem cselekedte. 

41. Ti a ti atyátok dolgait cselekszitek. Mondának azért néki: Mi nem paráznaságból 
születtünk; egy atyánk van, az Isten. 

42. Monda azért nékik Jézus: Ha az Isten volna a ti atyátok, szeretnétek engem: mert 
én az Istentől származtam és jöttem; mert nem is magamtól jöttem, hanem Ő küldött 
engem. 

43. Miért nem értitek az én beszédemet? Mert nem hallgatjátok az én szómat. 
44. Ti az ördög atyától valók vagytok, és a ti atyátok kívánságait akarjátok teljesíteni. 

Az emberölő volt kezdettől fogva, és nem állott meg az igazságban, mert nincs benne 
igazság. Mikor hazugságot szól, a sajátjából szól; mert hazug és hazugság atyja. 

Ezek Jézus nagyon súlyos szavai a farizeusokkal szemben. Azt mondta nekik, hogy ti a sá-
tántól származtok, a sátán az atyátok, aki embergyilkos volt és hazug. Hazug, hazug, hazudik. 
A sátán hazug és hazug és hazug, és ki vagy te Krisztusban? Te az Ő igazsága vagy! De te is 
hazuggá válsz valami miatt, hogy mentsd a bőrödet, mentsd az irhád, mentsd a becsületedet. 
Sokkal becsületesebb belátni azt, hogy hibáztál és megalázkodni, még ha esetleg meg is vet-
nek amiatt, amit tettél, mintsem hazudni és a látszatot fenntartani, hogy te nem vagy hibás. 
Miért? Mert Isten előtt állsz meg. Aki képes és hajlandó vállalni a felelősséget azért, amit el-
rontott, annak az embernek egy jó jövője van. Az az ember rendelkezik azokkal a képességek-
kel, amelyekkel Isten rendelkezik. Ha eladod magad a hazugságnak, a füllentésnek, a túlzás-
nak, vagy a kevesebbnek, vagy más szemszögből beállított dolgoknak, akkor a szellemedben 
ugyan ott világít a Szent Szellem, de lehet, hogy sír és zokog. „Miért csinálod ezt?  Miért 
nem nekem nyílsz meg inkább?” A Szent Szellem soha nem fog arra vezetni, hogy becsapjál 
valakit. A Szent Szellem soha nem fog arra vezetni, hogy tisztességtelen legyél valakivel. A 
Szent Szellem soha nem fog arra vezetni, hogy valamilyen becstelenséget kövess el. A Szent 
Szellem nem fog arra vezetni, hogy titkolózzál a házastársad előtt.  

Az elhallgatás, a mismásolás, a nem őszinteség a kapcsolatok megrontója. Természetesen 
vannak dolgok, amik nem tartoznak mindenkire. Vannak dolgok, amik nem tartoznak rám a te 
életedből, és természetesen vannak dolgok, amik nem tartoznak rád az én életemből. Ezt tisz-
teletben kell tartanunk egymás felé. De akire tartozik, házastársadra, gyerek, család, azt tud-
nod kell megbeszélni őszintén. Házasságok mentek tönkre, válások sokasága történt meg ami-
att, hogy elhallgattak egymás elől dolgokat. Ez hűtlenség! Ez becsapás! Ez bizonyos értelem-
ben paráznaság, még ha fizikai értelemben nem is történt meg. Ezek nagyon komoly dolgok!  

A hazugság elsődleges megjelenési formája az emberben a beszéd. A nyelv mérge a hazug-
ság, beszél erről Jakab apostol. A nyelved befolyásolja az életedet, az egészségedet, a kapcso-
lataidat, az egész sorsodat befolyásolja az, ami kijön a szádon. A szíved teljességéből fogsz 
beszélni, mint egy kis kormánylapát, mint egy kis zabla a ló szájában, olyan a nyelved, a tes-
tedhez képest kicsi. De nem a szó szoros értelmében a nyelved, hanem a szó, a beszéd, amit 
kimondasz, az irányít téged, a „nagy testedet”. A nagy test idézőjelben, hogy félre ne értse va-
laki. A nyelveddel teremted meg a gyümölcseidet. A nyelved gyümölcseit kell megenned. A 
nyelveddel megtermelt gyümölcsöket eszed meg az életedben. Amit most eszel az életedben, 
aminek iszod a levét, aminek eszed a termését, az az elmúlt években kimondott szavaid gyü-
mölcse. Legyen az akár jó gyümölcs és jó nedű, vagy akár rossz dolog. Meginni valaminek a 
levét, egy negatív kifejezés, általában ezt rossz dolgokra használjuk, de pozitív értelemben is 
igaz ez. A szád beszédei által tudsz jó, gyümölcsöző életet élni. A hazugság pedig indulatokat 
szít, fékezhetetlen érzelmeket okoz. Ne engedd, hogy a hazugság megfertőzzön, vagy irányít-
son! Ne rövidtávon gondolkozz! Ne engedd meg azt, hogy legyőzzön téged ez a dolog. Ez egy 
olyan kardinális jellembeli dolog a keresztény ember életében, ami a negatív jellemzőket 
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tekintve kiemelkedik mind közül. Nem lehetsz hazug! Nem mondhatod ki a szádon a hazug-
ságot! Legyen igaz szó a szádban mindig, mindenkor, minden körülmények között! Ámen!  
Halleluja!  

Most megtesszük a szavunk igaz, hitbéli kijelentését, hogy azt, aki igaz a mi szánkban, i-
gaz a mi szívünkben is, megvalljuk Jézust Úrnak az életünk felett, azért mert ez az igazság. 
Mondd utánam a hited teljességéből: Hiszem, hogy Jézus Istennek Fia. Hiszem, hogy Jézus 
meghalt az én bűneimért a Biblia tanítása szerint. Hiszem, hogy Jézus feltámadt a halálból az 
én igazságomért. Kérlek Téged, Jézus, legyél az én Uram, legyél az én Megváltóm, legyél az 
én Gyógyítóm! Én most megvallom, hogy Jézus, Te vagy az én Uram, Te vagy az én 
Megváltóm, Te vagy az én Gyógyítóm! Ez az igazság! Jézus Krisztus vére eltörölte minden 
bűnömet. Örök életet nyertem a Jézus Krisztusban. Ámen!             

 
 
*A függőleges vonallal jelzett igeversek más fordításból származnak. 
A felhasznált bibliai versek a King James kiadás számozását követik. 
 

 


